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„Lépes méz a kedves beszéd: édes a léleknek, és gyó-
gyulás a testnek.”

Példabeszédek 16:24
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Ú t m u t a t ó  s z e r i n t i  2 0 1 9 .  É v i  J e l i g e 
„Törekedj békességre, és kövesd azt.” 

Zsoltárok 34:15 

E g y h á z u n k  2 0 1 9 .  É v i  J e l i g é j e : 
„Az ajtó előtt állok és zörgetek!” Jelenések 3,20 

T e r v e z e t t  j ú n i u s i  p r o g r a m j a i n k :

2-án, vasárnap 930 órakor imaóra, 10 órakor úrvacsorai istentiszte- 
 let: Könnyű-e keresztyénnek lenni? (Máté 11,25-30)

9-én, Pünkösd vasárnap 930 órakor imaóra, 10 órakor istentisztelet:  
 Hogyan élhetünk Szentlélektől vezetett életet? 

 (Róma 8,12-15)
16-án, vasárnap  930 órakor imaóra, 10 órakor istentisztelet: A Szent- 

 lélek kitöltésének céljai  (Efézus 5,18/b)
 FOND vasárnap: A metodista misszióra adjuk adományunkat.
23-án, vasárnap 930 órakor imaóra, 10 órakor istentisztelet: Élet a  

 Szentlélekben (Galácia 5,16-25)
29-én, szombaton Hajléktalan szolgálat
30-án, 930 órakor imaóra, 10 órakor istentisztelet: Az alázat haszna  

 (Lukács 14,11)

R e n d s z e r e s  p r o g r a m j a i n k :

Kedden 17 órától Drávaszabolcson Bibliakör van a Faluházban   
 (Köztársaság tér 2/b.)

Szerdán 17 órakor házicsoport van Pécsett (változó helyszínnel) 
Csütörtökön 17 óra bibliaórát tartunk Hidason
Pénteken 18 órakor Alpha kurzus van
Vasárnap 930 órakor imaóra, 1000 órakor istentisztelet van Pécsett,
 1500 órakor Hidason
Első vasárnapokon Úrvacsorai istentisztelet van. 
 Minden harmadik vasárnap Siklóson 18 órakor istentisztele- 

 tünk van az evangélikus imaházban.
Az esetenkénti időpontváltozásokról lelkészünknél lehet érdeklődni.
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S z ü l e t é s n a p o s o k n a k

Meg akarod bocsátani minden bűnömet: a viszály-
kodást és minden türelmetlenséget. Ismered a szívemet, 

Uram, tartsd a kezedben! 
S. Kraft

Kívánjuk, hogy tapasztalják meg ezt a minden-
napjaikban!

K e r e s z t e l é s i  ü n n e p s é g  a  p é c s i  g y ü l e k e z e t b e n

Mindnyájunk nagy örömére húsvétkor fontos eseményre került sor a 
pécsi gyülekezetben. Hálás szívvel hallgattuk meg Erős Stella és Gróti 
Gyula bizonyságtételét, és azt a kívánságukat, hogy egyházunk hitvalló 
tagjai lehessenek. 

Az istentisztelet záró eseményeként a keresztség szentségében része-
sültek testvéreink, ezzel is megerősítve az Úr Jézus követésének és egyhá-
zunk tagsági viszonyába lépésnek szándékát. 

Az alábbiakban idézzük Wesley Jánosnak, egyházunk alapítójának a 
keresztséghez fűződő gondolatait:

„A keresztség megment minket, ha az életünket válaszul odaszánjuk, meg-
bánjuk bűneinket, hisszük és engedelmeskedünk az evangéliumnak. Ebben 
az esetben a keresztség lehetővé teszi, hogy belépjünk az egyházba, és egyszer 
majd az örök dicsőségbe is.”

S c h a u e r m a n n  M .  H e n r i k
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8 7 .  É v i  K o n f e r e n c i a  -  2 0 1 9 .  á p r i l i s  2 5 . - 2 8 .

A konferencia megnyitó Istentiszteletét rendhagyó módon a 2018. 
szeptemberétől egyházunk fenntartásába került Schola Europa Akadémia 
épületében tartottuk. A liturgiai szolgálatot Sztupkai Kristóf látta el, aki 
iskolalelkészként „házigazdája” is volt az alkalomnak. Az igehirdető püs-
pökünk Dr Patrick Streiff volt. Az Efézus 2:11-22 alapján arról beszélt, 
hogy Krisztus a maga testében egyesíti népét. Elvégezte a békéltetést az 
Atyával, ezért nekünk is törekednünk kell arra, hogy békességet teremt-
sünk. Isten szeretete abban látható, ahogy az övéi egymást szeretik, és 
békességben vannak egymással.

Az igehirdetés után az iskola igazgatója, Dr Kazarján Erzsébet kö-
szöntötte a gyülekezetet. Az iskola múltjáról beszélve elmondta, hogy 
folyamatos megújulásban vannak. Az elmúlt időszakban úgy látták, 
hogy elsősorban lelki megújulásra van szükségük, így alakulhatott ki az 
együttműködés az iskola és egyházunk között. Az ökumenikus lelkészkör 
képviseletében Aradi György köszöntését hallhattuk, aki hangsúlyozta a 
térség lelkészeinek jó együttműködését. 

A hivatalos konferenciai megnyitóra már a végleges helyszínen, a 
Kiscelli utcai Egyházközpontban került sor. Ezúton is köszönet az Iroda 
dolgozóinak, akik megszervezték a szállásokat, étkezéseket közel 50 em-
ber számára. Köszönet mindazoknak, akik a kényelmünkről (reggeli, va-
csora, kávé, sütemény…) mindvégig gondoskodtak. Szükségünk volt rá a 
konferencia komoly, feszültségektől sem mentes munkájának végzéséhez. 

Jürgen Woithe a Kelet-Német Évi Konferencia küldötteként volt ven-
dégünk. Ő pénteken kapott lehetőséget a bemutatkozásra. Jézus minden 
korban, minden ember felé közeledik, az ajtó előtt áll és zörget.

A konferencia megalakulása után a szuperintendensi jelentést hallgat-
tuk meg, melynek mottóigéje „Az ajtó előtt állok és zörgetek!” (Jel 3,20), 
évi jeligénk volt. A jelentés első részében visszatekintést kaptunk egy-
házunk 120 éves jubileumának ünnepléséről. A második részben az évi 
jelige magyarázatát olvashattuk. „Jézus minden korban, minden ember felé 
közeledik, az ajtó előtt áll és zörget. Hálásak vagyunk ezért az idei jeligé-
ért, hogy ma is megtérésre, döntésre hívhatunk, amely valamennyiünk éle-
tének fontos része. Ez talán az egyik legmarkánsabb metodista örökségünk 
Magyarországon: döntésre hívunk táborainkban, evangélizálunk a gyerekek 
és fiatalok között, és evangélizációkat szervezünk gyülekezeteinkben. Ez 
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utóbbi területet talán újra fel kellene fedeznünk, megértenünk, melyek az 
evangélizáció mai formái. Jézus nem lármáz, hanem csendesen kopogtat, ke-
res, hív. Az evangélium hirdetésnek része a jézusi csendes, de kitartó munka, 
szolgálat. Talán nem a kiugró, hirtelen nagy eredményekről szól a Jézusban 
való örömhír hiteles képviselete, hanem a hűséges kitartásról.” 

A harmadik rész a nemzedékek kihívásai címet kapta. 
Mik lehetnek korunk kihívásai 30 évvel a rendszerváltás után?
Csak címszavakban: gondoskodás az idősekről (Márta – Mária 

Otthonok Kaposszekcső, Budakeszi), templomépítés (Kistokaj, Szekszárd, 
Szolnok, Óbuda, Budakeszi…), misszió a fiatalok felé - két iskola Forrai, 
Schola… „A 2010-es évek újabb fejleménye, hogy az iskolai intézményes szol-
gálatban is helyet kaphat Jézus ügye: 2013-ban a Forrai iskola, 2018-ban a 
Schola Europa iskola indulhatott el metodista fenntartásban. Bízunk abban, 
hogy a fiatalok közötti intézményes szolgálatunkkal új lehetőségek nyílnak a 
társadalomban való jelenlétünk erősítésében. Egy fiatalok felé nyitott egyhá-
zat szeretnénk képviselni, amelyben Isten szeretetét tudják megtapasztalni az 
új nemzedékek.”

E pozitívumok mellett azonban nem kihívásmentes a 21. század, 
amelyben élünk. Szabadság helyett szabadosság jellemzi korunkat. Intő 
jelként áll előttünk a 2019-es rendkívüli Generálkonferencia, melynek 
legfontosabb témája a homoszexualitás kérdése volt.

Ebben a kérdésben a mi Évi Konferenciánk azt az elvet képviseli, hogy 
szeretnénk kiállni a Biblia igazsága mellett. „Hálásak vagyunk, hogy a 
generálkonferencia többsége a Tradicionális Terv mellett voksolt. Két évvel 
ezelőtt a magyar Évi Konferencia is hitet tett emellett a gondolkodás és lel-
kiség mellett. Hisszük, hogy ezen az úton vezet minket az Úr, legyünk hűsé-
gesek ő hozzá. „Ezért tehát, testvéreim, álljatok szilárdan, és ragaszkodjatok 
azokhoz a hagyományokhoz, amelyeket akár beszédünkből, akár levelünkből 
tanultatok.” – írja az apostol Thesszalonikába (2Theszz 2,15). Ezen a biblikus 
úton szeretnénk járni, vezessen és őrizzen ebben minket a Szentlélek.” - áll a 
Szuperintendensi jelentésben.

A rendkívüli Generálkonferencia folytatásaként az elkövetkező évek-
ben eszerint alakul a döntéshozás folyamata ebben a kérdésben a mi 
Centrálkonferenciánkon belül:

2020. május 5-15. Generálkonferencia lesz. Az ezt megelőző időszak-
ban munkacsoport alakul a végrehajtó bizottság mellet, melynek feladata 
a Centrálkonferencián belül meglévő ellentétes gondolkodások követ-
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keztében kialakult helyzetet vizsgálni, és lehetséges forgatókönyveket 
kidolgozni a  Centrálkonferencia számára a fenntarthatóság, vagy ép-
pen szakadás esetére. Ebbe a bizottságba magyar küldöttet is delegálunk. 
Megválasztottuk a Generálkonferencia és Centrálkonferencia laikus és 
lelkészi küldötteit is.

Szükség van az elkövetkező időszakban imádságainkra, hiszen a 
Centrálkonferenciánk területén sok eltérő elgondolás van jelen a külön-
böző országokban ebben a témában. A szakadás lehetősége is felmerült… 
A téma sok feszültséggel terhelte meg a konferencia minden résztvevőjét. 

Minden bizottsági beszámolót nehéz volna ismertetni, ezért a továb-
biakban már csak a legfontosabb döntéseket gyűjtöttem össze. A jelenlegi 
Évi Konferencián két célcsoport került fókuszba. A fiatal felnőttek és a 
roma fiatalok. Ennek értelmében az Évi Konferencia megbízott egy mun-
kacsoportot a fiatal felnőttekkel kiemelten foglalkoznak, számukra prog-
ramot dolgoznak ki. Ennek vezetésére Sztupkai Kristófot választottuk 
meg. Az Évi Konferencia megbízott egy munkacsoportot roma fiatalok 
felé való szolgálat lehetőségeinek felmérésére, és a tábor megszervezésére. 
Ennek vezetésével Vígh Bencét bíztuk meg.

A miskolci építkezés úgy tűnik, több évtized után elkezdődhet Jávor 
András tervei alapján. Gondoljunk imádságban erre a projektre.

Az építési bizottság a pécsi gyülekezeti felújításokra 400 000 forintot 
javasolt és ennyit fogadtunk el.

Növekszik a körzeti befizetések összege: „A Lelkészfizetési Alapba 2020. 
évre vonatkozó körzeti és intézményi befizetések összegei (a 2019-es évhez 
képest) 9,2%-os emelést jelentenek. Ennek indoka a minimálbér összegének év 
eleji jelentős emelése.”  Pécsi gyülekezet 231 ezer Ft-ot fizet havonta, ez 10% 

-os emelkedést jelent számunkra. Szükségünk lesz imádságra, bölcsesség-
re. Gondoljunk gyülekezetünk anyagi helyzetére is imádságainkban.

Szombati tematikus napunk témája a család volt. Révész Szilvia elő-
adásából most csak két gondolatot emelek ki. Erről egy későbbi időpont-
ban részletesebben szeretnék beszámolni. 

„Válságban vagyunk 21. század kihívásaiban, amelyek a családokat ve-
szélyeztetik. Úgy tűnik, ez lett az ellenség céltáblája, és működik. Ez a 
válság csak szoros krisztuskövetésben járható végig győztesen.” „Isten tudta, 
hogy ebbe a korba születünk. Ő erőt ad az utat végig járni.” Schauermann 
Andrea korreferátumában a „Családi élet kihívásairól” beszélt, egy nem 
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reprezentataív mérés alapján. Sztupkai Kristóf a fiatal felnőttek krízisei-
ről tartott beszámolót. 

Hálaadó estre szombaton került sor, ahol a nyugdíjba vonuló Szabóné 
Papp Klárát búcsúztattuk. Szuhánszky István és Sztupkai Kristóf mond-
tak köszöntőt, férje, Szabó Andor verssel köszöntötte. 

Az est második felében a Kiscelli utcai Egyházközpont 20 éves fennál-
lását ünnepelhettük. Csernák István ny. szuperintendens emlékezett visz-
sza az építkezés időszakára, mely a csodákat sem nélkülözte. Van okunk 
a hálaadásra.

A záró istentiszteleten Sztupkai Kristófot beiktatták a Pesti 
(Felsőerdősor) gyülekezet lelkészévé. Az igehirdetés szolgálatát Dr. 
Khaled Abdo László szuperinetendens tartotta, igehirdetése középpont-
jában a fiatal felnőttek timóteusi helyzetét mutatta be, akik tanítványok, 
elhívottak és áldottak. Gondoljunk így fiatal felnőtteinkre. Gondoljunk 
egyházunk jövőjére. Imádkozzunk ezekért.

S z u h á n s z k i  C s i l l a

S z é l

Miért éppen a szél a Szentlélek egyik szimbóluma? Mert az Isten je-
lenléte letaglóz. 

„A Lélek azonban olykor rombol, azért, hogy újat építhessen.”
A debreceni Kistemplom tornya csonka, 

mert a múlt század elején megrongálta egy 
szélvihar. Helyreállították, aztán egy még 
erősebb vihar végleg megbontotta. Azóta sem 
nyerte vissza eredeti formáját.

Nem szeretem a szelet. Ahol élek, dühödt 
erővel söpör végig az év legtöbb napján, mert 
semmi sem állja útját. Megszaggatja a virágai-
mat, egy alkalommal pedig a behúzott kézifék 
ellenére nekilökte az autómat a vasból készült 
kapunak. Félek a széltől, mert kiszolgáltatottá 
tesz, képtelen vagyok megállítani, uralkodni 
fölötte, vagy védekezni a pusztításával szemben.

Miért éppen a szél a Szentlélek egyik szimbóluma? Miért éppen ez az 
olykor félelmet keltő, vad, rombolásra képes erő?
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„Amikor mindnyájan együtt voltak ugyanazon a helyen, hirtelen hatal-
mas szélrohamhoz hasonló zúgás támadt az égből, amely betöltötte az egész 
házat.” (Ap.csel. 2:1-2) Ijesztő élmény lehetett ez a tanítványoknak, szívet 
szorító. Bizonyára apróra zsugorodtak hirtelen. Hallottak, éreztek vala-
mit, ami megmagyarázhatatlan, váratlan és 
félelmet keltő volt egyszerre.

Miért éppen a szél? Galamb is szállha-
tott volna rájuk. De egy galamb senkit sem 
dönt le a lábáról. Az Isten jelenléte viszont 
letaglóz. Aki nem érezte még magát egészen 
picinynek és esendőnek az Isten nagyságát 
és dicsőségét tapasztalva, akiben soha nem 
ébredt még félelem a mennyei erők láttán, 
az nem hisz igazán. A Lélek ereje alázatra 
indít. Most nem én cselekszem, hanem Te, 
Uram. Én csupán mozdulatlanul és ámul-
va figyelem erődet, és elakad a szavam. 
Mindnyájunk életében vannak ilyen pilla-
natok, még ha villanásszerűek is. A pünkös-
di történet sem ismétlődött meg ebben a formában soha többé. Hatása 
mégis egy életen át tartott azoknak, akik átélték.

Ha a szelet figyeljük, eszünkbe juthat a Lélek végtelen ereje. Aki rom-
bolásra is képes. A Szentlélektől csupa szép dolgot várunk: vigasztalást, 
útmutatást, bölcsességet. Ám a Lélek néha pusztít, mint az orkánerejű 
szél. Romba dönti gondosan eltervezett álmainkat, elsöpri bebiztosított 
útjainkat, összetöri túlméretezett énünket, megtépázza keresztyéni gő-
günket. Igen, a pusztítás is bizonyulhat a Lélek munkájának, bár mi szí-
vesen vennénk, hogy minden változatlan, azaz kényelmesen biztonságos 
és megszokott maradjon. A Lélek azonban olykor rombol, azért, hogy 
újat építhessen. A tanítványok minden kételkedését, önigazultságát, em-
berektől való félelmét le kellett rombolnia. Ez megrázkódtatással jár – de 
mit tegyünk, ha leginkább a megrendítő tapasztalatokból értünk, és azok 
hatására engedünk teret az Isten munkájának?

A szél hozza az esőt, az eső pedig áldás. Meg kell tanulnom szeretni a 
szelet, tisztelni erejét, várni az áldást.

Meg kell tanulni, hogy a Lélek sosem öncélúan pusztít. Csak azt veszi 
el, amire úgysincs igazán szükségünk, még ha mi ragaszkodnánk is el-
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tervezett, megszokott dolgainkhoz. Az új azonban csak ott tud fölépülni, 
ahol romba dőlt a régi.

„A szél arra fúj, amerre akar; hallod a zúgását, de nem tudod, honnan jön, 
és hova megy: így van mindenki, aki a Lélektől született.” János 3:8

K o v á c s  E n i k ő  -  R e f o r m á t u s o k . h u

„ A  s z é l  a r r a  f ú j ,  a m e r r e  a k a r . . . ”  ( J á n o s  3 : 8 )

A levest még valahogy megettem, de aztán felálltam a vasárnapi asztal-
tól. Bocsánatot kértem rám csodálkozó feleségemtől, ne haragudjék, de 
le kell dőlnöm, nem érzem jól magam. Ő bekísért a szobába, lefektetett, 
betakargatott, és szó nélkül kiment. Annyi évi házasság után jól tudta: 
önmagammal van bajom, nem az egészségemmel.

Valóban úgy volt. Fájt a délelőtti igehirdetésem. Talán fél órát is be-
széltem, beszéltem - és nem mondtam semmit. Pedig becsületesen felké-
szültem. Mégis - láttam a tompa, álmos, üveges szemeket - a gyülekezet 
csak testben volt jelen. A presbiteri székeken egymás után hárman is kar-
órájukra pillogtak. Várták az áment. Velem együtt. Ezért nem kellett még 
az ebéd sem, és bújtam el úgy a szobám sarkába, mint a bibliabeli Jónás 
a Tarsisba tartó hajó gyomrába - keseregvén.

Később kimentem a kertbe, hogy megmetszem a rózsákat. Hadd te-
gyek valami hasznosat is azon a vasárnapon.

Még másnap is megült a szürke szomorúság: gépiesen bontogattam a 
postámat. Egy futtában írt levél is megbújt benne. A borítékon nem volt 
bélyeg, személyesen dobta be valaki. A levélben ez állt:

„...Köszönöm, amit tegnap a a templomban mondott. Aznap reggel 
feloldottam egy marék erős altatót - meg akartam halni, mert semmi ér-
telmét nem láttam az életemnek. Aztán arra gondoltam, előbb elmondom 
a Miatyánkot, de a közepén elakadtam - elfelejtettem! Letettem a poha-
rat, és elindultam abba a kis templomba, ahol kereszteltek, ahová anyám 
járogatott, amíg élt. Én sohasem mentem vele, pedig gyakran könyörögve 
hívott. Másfelé ténferegtem, és ahhoz a pohárhoz jutottam. Most oda-
mentem, hogy legalább egy végigmondott Miatyánkkal induljak ki az 
életből. Az utolsó sorban meghúzódva erre vártam. De közben felfigyel-
tem egy mondatra: Az életnek az az egyik értelme, hogy megtalálja benne 
ki-ki a maga útját. És azt is mondta: Aki keres, az talál.
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Hazamentem, és kiöntöttem a pohár tartalmát. Most a magam kere-
sésére indulok. A Miatyánkot már tudom. Isten áldja meg.”

Háromszor is elolvastam, döbbenten, és egyre ámultabban, mert én 
azt a mondatot - amire „felfigyelt” -, nem mondtam! Csobogtam az élet-
ről ezt is, azt is, de a megköszönt, életmentő mondat nem tőlem való. 
Jegyzeteimben nyomát sem találtam. Később kérdezgettem másokat is 
- senki sem tudott róla. Pedig az lett volna igehirdetésem lényege - ha a 
levélíró mégis hallotta, akkor az mondtam, Aki ama éjjelen arról a titok-
zatos szélről beszélt Nikodémusnak, amely arra, és akkor fúj, amikor akar. 
A Lélek szólt hozzá, amíg én prédikálgattam. 

Akkor értettem meg - több évtized távlatából -, miért rendített meg 
engem az az igehirdetés, amelyből egyetlen szót sem értettem. 

Mint rákospalotai lelkész Baselben tanulhattam tovább a negyve-
nes évek legelején. Vasárnaponként - ha befértem a templomba - Walter 
Lüthit, Svájc híres igehirdetőjét hallgattam. Később megtudtam, hogy egy 
hétköznapon is rendszeresen bibliaórát tart az imateremben. Elmentem 
oda is. A tágas helység zsúfolásig megtelt. Lüthi lelkesen, szinte lobogva 
beszélt, szikrázott körülötte a levegő, de Isten és Jézus nevét kivéve sem-
mit sem értettem abból, amit mondott, mert svájci dialektusban szólt a 
híveihez. Mégis hallatlan pünkösdi élményem volt. A „magam nyelvén” 
hallottam Lüthit, mint az első pünkösdkor Pétert a „pártusok, médek és 
elémiták”, meg a többiek. Valamiképpen a szíven rezonált a beszédére, és 
nem az értelmem.

A bibliaóra után a Rajna partján késő éjjelig föl-le sétáltam, inkább 
szaladgáltam, ujjongó örömmel új életre éledve, mint a levélíróm.

G y ö k ö s s y  E n d r e  „ M a i  p é l d á z a t o k ”                
c í m ű  k ö n y v é b ő l

A  S z e n t l é l e k  á l t a l

A Szentlélek által Jézus van velem,
a Szentlélek által bővölködhetem.
A Szentlélek nélkül egyedül vagyok,
meglepnek s legyőznek a hétköznapok.

F ü l e  L a j o s
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H i s z e k  a  S z e n t l é l e k b e n

Hiszem,
hogy megszabadít előítéleteimtől.
Hiszem,
hogy megváltoztatja szokásaimat.
Hiszem,
hogy legyőzi közömbösségemet.
Hiszem,
hogy szeretettel tölti el lelkemet.
Hiszem,
hogy megállít a rossz előtt.
Hiszem,
hogy felbátorít a jóra.
Hiszem,
hogy legyőzi szomorúságomat.
Hiszem,
hogy szeretettel tölt el Isten igéje iránt.
Hiszem,
hogy elveszi kicsinyhitűségemet.
Hiszem,
hogy megerősít szenvedésemben.
Hiszem,                  Simon András engedélyével
hogy áthatja egész lényemet.

K a r l  R a h n e r  ( 1 9 0 4 - 1 9 8 4 ) 
k a t o l i k u s  t e o l ó g u s  i m á j a

M i é r t  v a n  s z ü k s é g ü n k  a  S z e n t l é l e k r e ?

Ahogyan minden érdemünk Isten Fiában van, abban, amit értünk tett 
és szenvedett, ugyanúgy minden erőnk Isten Lelkében található. Ezért 
mindenkinek, aki hisz, és az üdvösség ígéretét bírja, részesülnie kell a 
Szentlélekben. Ez minden keresztyén számára lényeges és szükségszerű - 
de nem azért, hogy csodákat tudjon tenni, hanem hogy megteremhesse a 
Lélek gyümölcseit: hitet, békességet, örömöt és szeretetet.

Bár nincs olyan ember, aki pontosan megmagyarázhatná, hogyan is 
működik bennünk Isten Lelke, mégis annak, aki ilyen gyümölcsöket te-
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rem, fel kell ismernie, hogy ezeket Isten teremtette szívében. Egyrészt 
különleges hatással van az értelemre: megnyitja és megvilágítja azt, ahogy 
az Írás is mondja. Kinyilatkoztat és feltár nekünk mindent, „még Isten 
mélységeit is” (I. Korintus 2:10). Másrészt az akaratunkra is hatást gya-
korol. Visszatart a rossz dolgoktól, és a jó felé terel, jó gondolatokat su-
galmaz.

Bárhogyan is legyen, biztosak lehetünk abban, hogy az igaz hit, és 
Isten teljes megváltó munkája, minden jó gondolat, minden jó szó, és 
minden jó cselekedet egyedül Isten Lelkén keresztül megy végbe.

J o h n  W e s l e y  -  A  s z e r e t e t  m i n d e n e k  f e l e t t 
B r e v i á r i u m  m á j u s  4

M a g a d r a  t u d o d - e  v e n n i ?

Magadra tudod-e venni a más bőrét?
Ugye nem?!
Hát ne ítélgess felelőtlenül,
mert élni nehéz,
botlás nélkül meg lehetetlen.
Férj hát bőrödben!
Hordd méltósággal saját terhedet,
s ha görnyedőn megbotlanál, remélj
te is szerény megértést, megbocsátást,
azoktól legalább,
kiket bántó ítélgetés helyett
csak egyszer is részvétével kísért
Golgotájuk felé a szíved!

F ü l e  L a j o s

L e l k e m e t  f e l ü d í t i

M i n t h a  ú j o n n a n  s z ü l e t t ü n k  v o l n a

Végre a lélekről van szó (3. vers)! Zsoltárunk végül is a Bibliában ta-
lálható, itt nem csak az ételről, italról és a szükséges nyugalomról lehet 
szó, itt valamennyire helye kell, hogy legyen a belső ember ügyeinek is!
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Ez valóban így van, és mégsem teljesen ezt érti alatta a Zsoltár, amikor  
a lélekről beszél. A régi idők Izraelében – a görögöktől eltérően – a lélek 
alatt nem a test egy „részét” értették, amelyet a test fogságban tart, és a 
halálban megszabadul tőle. Az embernek nincs lelke, ő maga lélek, mint 
ahogy nem csak van teste, hanem maga test. Ha Isten az emberbe belele-
heli élet-leheletét, akkor válik az ember élő lélekké, vagy – ahogy Luther 
fordítja – egy eleven lénnyé (I. Mózes 2:7).

Emiatt ezt az igehelyet a Zürcher Bibel-ben így fordítja: Új életet ad 
nekem, kicsit pontosabban így lehetne mondani: visszahozza életerőmet. 
Az imádkozó megint a pásztor és a nyáj képéhez csatol vissza. A sztyeppén 
át vezető hosszú vándorlás után, itatóhelyhez érnek, ahol teljes nyugalom-
mal ihatnak és pihenhetnek. Milyen jó dolog azt érezni, hogy az erő ismét 
visszatér. Ez annak képévé válik, amit az emberek Istennel kapcsolatban 
átélnek. Ő nem csak azzal ajándékoz meg minket, amire nap, mint nap 
szükségünk van a megélhetéshez (élethez), újra és újra új erőt ad, hogy 
urai legyünk a helyzetnek. Mindenek előtt azok a vele való találkozások 
a fontosak, amelyek által kihoz bennünket a gyászból, kétségbeesésből, 
vagy bátortalanságból, olyannyira, hogy újonnan születettnek érezzük 
magunkat.

A lutheri fordítás: „Ő felüdíti lelkemet”, amely ma talán már kicsit ré-
giesen hangzik, még mindig pontosan kifejezi a gondolatot: Ha Istennel 
együtt járjuk utunkat, belsőnkből kiindulva éleszt fel, és frissít fel minket. 
Jelenléte új erővel és új bátorsággal ajándékoz meg bennünket, akkor is, 
ha saját erőnk végére jutottunk.

I g a z  ö s v é n y e n  v e z e t  e n g e m

A  h e l y e s  ú t o n

Aki szívesen jár kirándulni, és azt olyan vidékeken is teszi, amelyeken 
nem áll útjelző tábla minden elágazásnál, ismeri azt az aggódó kérdést: 
még jó, helyes úton járunk? Szkeptikus útitársak szívesen teszik fel ezt a 
kérdést azoknak, akik felvállalták a vezetés funkcióját. A régi Izraelben, 
ahol a pásztorok legelőről-legelőre terelték nyájaikat, még nem létezett 
kiépített úthálózat. Ezért volt fontos, hogy a pásztor ismerje a helyes ösvé-
nyeket és gyalogutakat, amelyeken elkerülhették az úttalan szakadékokat 
és csalóka terepszakaszokat.
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Erről tesz bizonyságot az imádkozó az Istenre vonatkozóan: Igaz ös-
vényen (úton) vezet engem – vagy egy kicsit pontosabb fordítás szerint: 
olyan ösvényen vezet engem, amelyek igazak (jók). Ebben a megfogal-
mazásban két különböző kijelentés rejlik. Teljes szószerinti fordításban 
ugyanis így hangzik: Az igazság pályáin vezet engem. A héber nyelv sza-
bályai szerint ennek kettős jelentősége van: 

Egyrészt ezek olyan utak, amelyek igazak (helyesek), mert jól járható-
ak, és nem tévútra, hanem biztos a célba vezetnek minket. Az imádkozó 
tehát hálásan állapítja meg: Ha Isten vezetésére bízom magam, akkor 
életem jó pályán folyik. Megóv engem vészhelyzetekben, útkereszteződé-
sekben segít abban, hogy a helyes döntést meghozzam, és biztosan vezet 
el életutam állomásaihoz, egészen a célig. 

Másrészt azonban az utak, amelyek igazak (helyesek), olyan életve-
zetésre utal, amelyben az történik, és azt teszik, ami igaz (helyes). Isten 
segít abban, hogy döntéseim során ne csak az útvonalat válasszam meg, 
amelyen én magam járok a legjobban, és én érem el a legnagyobb elő-
nyöket, hanem azt az utat, amelyen másoknak is segítségére lehetek, de 
legalább ne ártsak nekik. Isten segítsége és jó vezetése által megtalálom 
életem útját, amelyen meg tudom valósítani azt, amely nekem és mások 
számára helyes.

D r .  W a l t e r  K l a i b e r :  „ I s t e n  o l t a l m á b a n ”
                                       c í m ű  k ö n y v é b ő l 

F o r d í t o t t a  S c h a u e r m a n n  M .  H e n r i k 

K e g y e l e m
Ha megvalljuk bűneinket, hű és igaz ő: megbocsátja bűneinket, 

és megtisztít minket minden gonoszságtól. (1. János 1,9)

A kerekesszékből odahajoltam kórházi ágyon fekvő négy hónapos kis-
fiamhoz, Benhez, és megfogtam apró kezét. Szerettem volna megérin-
teni az arcát a fején lévő fehér gézkötés alatt. A fejéhez és mellkasához 
csővezetékekkel csatlakozó gépek tartották életben. A szívem nehéz volt. 
Mindkettőnknek fizikai fájdalmaink voltak egy súlyos autóbaleset miatt, 
és tele voltam kiengesztelhetetlen bűntudattal. Menet közben Ben felé 
fordultam, amelynek az lett a következménye, hogy lehajtottam az útról, 
és legyalultam egy fém fénysorompót. Most pedig a gyermekemnek a 
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szeme, a karja és a lába is mozdulatlan. Újra és újra kértem Istent, hogy 
bocsásson meg. Egyszer egy belső hangot hallottam a szívemben: „Ne 
kérj bocsánatot ezerszer! Bánd meg egyszer, és adj hálát kilencszázkilenc-
venkilencszer Jézus Krisztus által érkező megbocsátásért.” 

Amellett, hogy hálásak voltunk, amikor Ben és én is fizikailag meg-
gyógyultunk, egy újabb csöndes csoda bontakozott ki, miután foko-
zatosan megértettük Isten feltétel nélküli megbocsátását. Meg tudtam 
bocsátani magamnak. Tudtam, Mennyei Atyánk nagyon szeret minket, 
ezért nem kell koldusként elébe járulni. Nyugodtan megköszönhetjük 
Istennek, hogy megbocsátott nekünk, és így megbocsáthatunk magunk-
nak is.

Megváltónk! Hálásak vagyunk a kegyelmedért, amely szabadon áram-
lik mindnyájunkhoz. Ámen.

Vétkeim össze sem hasonlíthatók Isten kegyelmével. 

L y n n  H a r e  ( O r e g o n ,  U S A )

A  S z e n t l é l e k  n a p j a
Mindnyájan megteltek Szentlélekkel, 

és különféle nyelveken kezdtek beszélni; 
úgy, ahogyan a Lélek adta nekik, hogy szóljanak. 

Apostolok Cselekedetei 2,4

Caleb és anyukája, Lori együtt olvasták el ezt a bibliai történetet.
Caleb 8 éves, azt kérdezte: Mik voltak azok a lángnyelvek? A Szentlélek 

volt az?
Lori így válaszolt: „A Biblia sze-

rint a Szentlélek valóban betöltötte 
őket, és sokszor olvassuk azt is, hogy 
Isten „tűzzel” égeti ki a bűnöket az 
életünkből. Tehát Isten mindegyi-
kükre lángnyelveket küldött, ami 
megtisztította a szívüket a bűneiktől, 
hogy szavaikkal tisztán adhassák to-
vább Isten üzenetét.”

h t t p : / / w w w. b i b l i a i k a l a n d t u r a . c o m
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P ü n k ö s d  u t á n

Pünkösdig hallgattak. Vártak. Hallgattak.
Szívükben szunnyadt a húsvéti hír.
Nem mentek vele. Egy helyben maradtak.
Aztán pünkösd lett, és ütött az óra.
Zendült a szó: Lélek volt és erő.

És háromezren állottak
egyetlen prédikációra.
És egyház született.
Ma is megmozdul ezer és ezer szív
hogyha a szó Lélektől ihletett.  Simon András engedélyével
Lélektelen mennyit beszéltünk már mi… 
Tanuljunk csendben a Lélekre várni.

T ú r m e z e i  E r z s é b e t

D o l g o k ,  a m i k e t  J é z u s  s o h a  n e m  m o n d o t t

Íme néhány dolog, amiket Jézus soha nem mondott:
1. Soha nem fognak rossz dolgok történni velünk.
Oly sok ember gondolja, hogy csak azért, mert hisznek Jézusban, min-

den hibátlan és tökéletes lesz az életükben. Pedig ez egyáltalán nincs így. 
Lehet, hogy személyesen ismered az Urat, de ez nem jelenti azt, hogy az 
élet megállt, a rázós helyzetek megszűntek létezni, és soha nem kell töb-
bet számolnunk a nehéz időkkel. Habár Jézus soha nem mondta, hogy az 
élet könnyű lesz, azt viszont nagyon is, hogy ott lesz velünk a rászorultság 
idején. Az örömhír üzenete nem az, hogy az életünk tökéletes lesz, hanem 
hogy a tökéletlenségben lehet egy tökéletes és hiba nélküli Megváltónk. 

2. Megérdemeljük, hogy szép és menő dolgaink legyenek.
Jézus soha nem mondta, hogy nagy házat, jó kocsit, magas fizetést és 

kellemes munkát érdemlünk. Sokkal inkább, az Újszövetségben minden 
inkább az egyszerűségre, mintsem a luxusra mutat. Ez nem azt jelenti, 
hogy ne lehetnének klassz dolgaink, de Jézus nem ígérte meg, hogy ezek 
megadatnak majd nekünk. Isten terve mindannyiunk életében más és 
más, és meg kell értenünk, hogy nem fogunk mindannyian ugyanany-
nyit keresni, ugyanolyan autót vezetni, sem ugyanolyan házakban lakni. 
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Amit meg kell értenünk, az az, hogy Jézus azt mondta: szeretnünk kell a 
szomszédainkat [az angol nyelvű Bibliákban szomszédnak fordítják a fele-
barátot/embertársat], segítenünk a rászorulókat, és hogy az özvegyeket és 
hajléktalanokat úgy kell szeretnünk, ahogy Jézus szerette a Gyülekezetet. 
Nem érdemeltük ki a gazdagságot, de megtapasztalhatjuk Krisztus sze-
retetét, és ez többet ér, mint bármi más, amit ez a világ kínálhat nekünk.

3. Minden imánk úgy talál meghallgatásra, ahogyan szeretnénk
Sokan imádkoznak közülünk úgy Jézushoz, hogy azt gondolják, min-

den, amit kérünk Tőle, a mi időzítésünk szerint hallgattatik meg. A való-
ság viszont az, hogy nem minden imádság teljesül, viszont Jézusnak meg-
van a hatalma bármilyen tőle kért dolog teljesítésére. Csak azért, mert egy 
imádság nem teljesült az általunk elvárt időben, az nem azt jelenti, hogy 
a kérésünket Isten figyelmen kívül hagyta. Ő mindent hall, mindent tud, 
és azt is tudja, mi egyénenként a legjobb a számunkra. Lépjünk vissza 
kicsit, és bízzunk Istenben, az Ő időzítésében és akaratában.

h t t p s : / / h i t v e d e l e m . b l o g . h u  -  F o r r á s :  h t t p : / /
j a r r i d w i l s o n . c o m / s t u f f - j e s u s - n e v e r - s a i d / ?

1 0  d o l o g ,  a m i t  m i n d e n  k e r e s z t é n y n e k  t u d n i a  k e l l 
a z  i s z l á m r ó l

Az iszlám gyorsan növekvő vallás, különösen a nyugati világban. A 
keresztényeknek egyre jobban tisztában kell lenniük magával az iszlám-
mal, és ami a legfontosabb, azzal hogyan oszthatják meg a híveivel Jézus 
Krisztus evangéliumát. Itt van 10 dolog, amit az iszlámról megtanultam 
abban a 20 éves időszakban, amíg misszionáriusként egy muszlim több-
ségű országban szolgáltam.

1. A „muszlim” és az „arab” nem ugyanaz
A „muszlim” vallási kifejezés. Egy muszlim olyasvalaki, aki iszlám 

vallású. Az arab ezzel  szemben, etnikai, nyelvi kifejezés. Az arab az arab 
nyelvet beszélő népcsoport tagja. Igaz, hogy az iszlám az arabok köréből 
származik, és a Korán arabul íródott. Néhány arab történelmileg azon-
ban része volt az ősi ortodox keresztény egyházaknak. Másrészről az isz-
lám messze túlterjedt már az arab világon, és ma már a legtöbb muszlim 
nem is arab. Ide tartoznak a törökök, a kurdok, az irániak, a pakisztáni, 
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más dél-ázsiai muszlimok, a malajziai és az indonézek, akik szinte mind-
egyike muszlim, de egyikük sem arab.

2. Az „iszlám” szó alávetést jelent
Egy muzulmán az, aki Istennek veti alá magát. Az iszlám koncepció, 

hogy ki az Isten, és hogyan kell imádni és szolgálni, Mohamed tanításán 
alapul. Így az iszlám alapvető hitvallása ez: „Nincs más Isten, csak Isten, 
és Mohamed az ő prófétája.”

3. A muszlimoknak két nagy felekezete van
A muszlimok két legnagyobb felekezete a szunnita és a siita. A szun-

niták az összes muszlim 85 százaléka. A szétválás az első generációban 
történt Mohamed halála után, és egy olyan vita során jött létre, amikor 
az volt a kérdés, kinek kell az iszlám közösség vezetőjévé válnia.

4. Az iszlám teológiát egy Istenbe, az Isten prófétáiba, könyveibe, 
angyalaiba, rendeleteibe és végső ítéletébe vetett hitként lehetne ösz-
szefoglalni

Az iszlám azt tanítja, hogy az emberek szellemileg semleges állapotban 
születnek, tökéletesen képesek teljes mértékben betartani Isten követel-
ményeit, még akkor is, ha személyesen vétkeztek. Az emberiségnek tehát 
nem üdvösségre, hanem tanításra van szükséges, és éppen ezért az iszlám-
nak prófétái vannak, de nincs üdvözítője.

5. Az iszlám azt tanítja, hogy Jézus nagy próféta volt
Az iszlám megerősíti, hogy Jézus szűzből született, hogy bűntelen éle-

tet élt, hatalmas csodákat vitt végbe, és hogy a történelem végén ismét 
eljön. Még Isten szavának is nevezi. Ugyanakkor kifejezetten tagadja 
Krisztus istenségét, és tagadja az „Isten fia” címet, mint istenkáromlást. 
Azt is (a többségi nézet szerint) tagadja, hogy meghalt a kereszten, azt 
állítva, hogy Jézus helyett valaki mást feszítettek, és hogy Jézus anélkül 
ment el a mennybe, hogy a meghalt volna. Az iszlám kifejezetten tagadja 
a helyettesítő engesztelés lehetőségét.

6. Az iszlám gyakorlatot az iszlám öt pillére határozhatja meg
Ezek a hit vallomásából állnak („Nincs Isten, csak Isten, és Mohamed 

az ő prófétája”), ima (a rituális ima arabul naponta ötször, Mekkával 
szemben, és az előírt meghajlások, leborulások végrehajtása), alamizsnák 
(néhány hivatalos iszlám országban adóként behajtva), böjt (a Ramadan 
holdhónapja, amely alatt a muszlim hívők amíg süt a nap böjtölnek, de 
a sötétben ehetnek), és zarándoklat (a Hajj, vagy a mekkai zarándoklat, 
amelyet minden muszlim hívőnek egyszer meg kell tennie az életében).



19

7. A muszlimok túlnyomó többsége nem terrorista
Valójában a normális iszlám vallási törvény megtiltja a nem harcosok 

szándékos megölését a csatában. Magát, az az öngyilkosságot is megtiltja. 
Egy kisebbségi nézet, amely lehetővé teszi ezeket a dolgokat, és ugyanígy 
csak apró kisebbség, aki terrorista tevékenységet folytat.

8. A muszlimok lehetnek a legbarátságosabb, legvendégszeretőbb 
emberek a földön.

Remek szomszédok és nagyszerű barátok tudnak lenni. Egyetlen ke-
reszténynek sem kell félni, hogy kapcsolatot alakítson ki egy muzulmán-
nal.

9. A muszlimoknak is Jézus Krisztuson keresztüli szabadításra 
van szükségük

Pontosan ugyanúgy elveszettek, mint bármely más nem keresztény - 
sem többé, sem kevésbé, mint bárki más. Továbbá muszlimok is eljutnak 
odáig, hogy Jézus Krisztusban hitre jussanak. Általában hosszabb időt 
vesz igénybe, hogy megtapasztalhassák az Isten Igéjét és a keresztények 
életét egyaránt, de ma több muszlim jut hitre Jézusban, mint a történe-
lem bármely más pontján.

10. Isten szereti a muszlimokat, és mi is - még azon keveseket is, 
akik ellenségeink lehetnek

Szeretnénk eléggé szeretni őket ahhoz, hogy barátságban legyenek ve-
lük, eléggé szeretni őket, hogy vendégül lássuk őket otthonunkban, és 
eléggé szeretni őket ahhoz, hogy megosszuk velük az evangéliumot.

Z a n e  P r a t t  -  g y u l e k e z e t v e z e t e s . b l o g . h u

T á m o g a t á s
Amennyiben adományával támogatni szeretné a Magyarországi 

Metodista Egyház Pécsi Gyülekezetét, ezen a számlaszámon megteheti:
10402427-50485348-54531009

H o n l a p
Ajánljuk a pécsi gyülekezet honlapját, korábbi hírlevelek is olvas-

hatók ott, egyéb információkkal, hírekkel és képekkel. Címe: http://
pecsimetodista.hu/ Istentiszteleteink hanganyaga is meghallgatha-

tó a honlapon! 
A honlapra, vagy a hírlevélbe küldendő anyagot a schauermannok@

gmail.com email címre lehet eljuttatni.
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 8 7 .  É v i  K o n f e r e n c i a  -  k é p e k b e n

Konferencia        Dr.Patrick Streiff püspök - Dr.Khaled A László szuperintendens

 Sztupkai Kristóf beiktatása                  Tematikus nap Révész Szilviával

Lelkészeink


